
 ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA  
 CELEBRADA PEL PLE DE L'AJUNTAMENT 
 EL DIA 27 DE GENER DE 2005 
   
     Membres assistents: 
     Sr. Miquel Bernat Bosch 
     Sra.  Maria Dolores Matas Cendra 
     Sr. Jaime Capel Rotger 
     Sra. Lourdes Noguera Bosch 
     Sr. Sebastian Coll Jaume 
     Sr. Antoni Vidal Matas 
     Sr. Pere Trias Aulí      
     Sr. Jorge Carrió Frau 
     Sr. Miquel Enseñat Riutort 
 
     Sr.  Gabriel Coll Barceló 
 
 
 A la Vila d'Esporles, Comunitat Autònoma de les Illes Balears, essent les vint 
hores i trenta minuts del dia vint-i-set de gener de dos mil cinc, es reuneix a la Sala 
d'Actes de la Casa de la Vila, en primera convocatòria, el Ple de la Corporació sota la 
Presidència del Sr. Batle, Jaume Pou Reynes i amb l'assistència dels Senyors Regidors 
que es relacionen a l'encapçalament, a l'objecte de celebrar sessió ordinària i en ella 
tractar els assumptes inclosos a l'ordre del dia, el qual fou degudament notificat. Assisteix 
com a Secretària la de la Corporació, Sra. Maria Dolores Sureda Trujillo. 
 

ACTES ANTERIORS.- El Sr. President pregunta si qualque membre de la 
Corporació ha de fer qualque observació a les actes de la sessió ordinaria de dia 25 de 
novembre de 2005. 

No es presenta cap observació, per la qual cosa l’acte es considera aprovada. 
 
 CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS.- A l'apartat de 
correspondència, es dóna compte del següent: 
 
Conselleria d’Interior, registre d’entrada núm. 3579, de dia 25/11/04, concessió subvenció 
municipis Serra de Tramuntana. 
Conselleria d’Interior, registre d’entrada núm. 3594, de dia 26/11/04, disposició centre 
documentació municipal i bases premi investigació. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3598, de dia 26/11/04, concessió 
subvencions activitats culturals. 
Conselleria d’Educació i Cultura, registre d’entrada núm. 3653, de dia 02/12/04, 
concessió subvenció ampliació/creació EEI. 
Conselleria d’Economia i Hisenda, registre d’entrada núm. 3661, de dia 03/12/04, projecte 
de llei de pressuposts 2005. 
Conselleria d’Interior, registre d’entrada núm. 3681, de dia 03/12/04, concessió ajudes 
municipis Serra de Tramuntana. 
Conselleria de Medi Ambient, registre d’entrada núm. 3696, de dia 07/12/04, protocol 
col·laboració Agenda  Local 21 signat. 



Conselleria d’Interior, registre d’entrada núm. 3700, de dia 09/12/04, concessió ajudes 
municipis Serra de Tramuntana. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3722, de dia 13/12/04, conveni ja signat 
implantació Agenda Local 21. 
Col·legi Públic Gabriel Comas i Ribas, registre d’entrada núm. 3726, de dia 13/12/04, 
convocatòria Consell Escolar. 
FELIB, registre d’entrada núm. 3740, de dia 14/12/04, concessió Creu Roja servei 
teleassistència víctimes violència de gènere. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3741, de dia 14/12/04, concessió subvenció 
redacció projectes. 
Conselleria d’Interior, registre d’entrada núm. 3742, de dia 14/12/04, cessió dret ús 
vehicle adaptat Policia Local. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3760, de dia 16/12/04, aprovaació POS 
2005 i plurianual dotació parcel·la IES. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3761, de dia 16/12/04, aprovaació POS 
2005 pavimenatció c/ Coliseu. 
Col·legi Públic Gabriel Comas i Ribas, registre d’entrada núm. 3777, de dia 17/12/04, 
col·laboració Policia Local per activitat. 
Conselleria d’Interior, registre d’entrada d’aquest Ajuntament núm. 3783, de dia 17/12/04, 
convocatòria signatura conveni i lliurement vehicles Policia Local. 
Conselleria de Medi Ambient, registre d’entrada núm. 3791, de dia 20/12/04, 
documentació remesa per IBASAN referent EDAR. 
Conselleria d’Educació i Cultura, registre d’entrada núm. 3813, de dia 22/12/04, 
certificació 3ª obres construcció IES. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3870, de dia 30/12/04, subvenció restauració 
béns amb valors històric i cultural. 
Conselleria d’Educació i Cultura, registre d’entrada núm. 27, de dia 07/01/05, certificació 
núm. 4 Institut. 
Conselleria d’Economia i Hisenda, registre d’entrada núm. 38, de dia 11/01/05, propostes 
baixa per aprovació. 
Conselleria d’Economia i Hisenda, registre d’entrada núm. 39, de dia 11/01/05, propostes 
baixa per aprovació. 
Institut Balear de l’Aigua, registre d’entrada núm. 98, de dia 17/01/05, conveni 
col·laboració millora xarxa abastament aigua. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 99, de dia 17/01/05, ampliació termini 
finalització i justificació obres asfalt. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 100, de dia 17/01/05, ampliació termini 
finalització i justificació redacció de projectes. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 101, de dia 17/01/05, ampliació termini 
actuacions implantació Agenda Local 21. 
Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 102,  de dia 17/01/05, reunió iniciatives 
culturals 2005. 
 
 
 
 DECRET DE BATLIA.- La Secretària dóna compte dels decrets de Batlia haguts 
des de l'últim Ple, els quals són el següents: des del núm. 370 /04 fins al 24/05. 
 La Corporació es dona per assabentada. 

 
MOCIÓ PAS PSM. AIRE ACONDICIONAT CENTRE DE DIA.- El Sr. Batle 

respecte de la moció presentada pel PAS PSM. a l’anterior Ple, referent a l’aire 
condicionat de la Sala Activitats del Centre de Dia, digue que entenia que no calia insistir 
amb el tema ja que havia fet les gestions oportunes i ja estava en marcha inclòs havia 
aconseguit financiació per instal·lar el mateix. 
     El portaveu del grup municipal PAS PSM digue que en aquest cas  retirava la moció. 



 
La Moció resta retirada. 
 

COMPTA GENARL I PATRIMONI 2003.- El Sr. Gabriel Coll donar lectura a les 
següents PROPOSTES DE L’ÀREA D’HISENDA ADMINISTRACIÓ MUNICIPAL, 

 
COMPTA GENERAL 

 
 D’acord amb l’art. 193 i següent de la Llei 39/1988, de 28 de desembre pel 
present venc a proposar a la comissió el següent acord: 
 

- Vist que la comissió comptes de dia 21 d’octubre  Informar favorablement el 
Compte General de l’any 2003 i ha restat exposat al públic al BOIB núm. 155 
de dia 4 de novembre de 2004, pel termini de 15 dies i no s’han presentat 
reclamacions ni observacions es proposa  aprovar l’esmentada Compta 
General. 

 
 
 

P R O P O S T A  
 
 D’acord amb l’art. 460 del RDL 781/1986, de 18 d’abril, es presenta a la 
Corporació la Compte de Patrimoni de l’any 2003, que s’adjunta amb les 
següents modificacions 

 Els elements donats d’alta al patrimoni de l’Ajuntament durant l’any 
2003: 

 
EPIGRAF NÚM. 1 INMOBLES 
1/163 Institut d’Educació Secundària 36.279,70
1/164 Dotació de Serveis Joan Riutort 65.017,00
1/165 Solar Ca l’Amet de 9.755,86 m2 1.488.483,57
1/166 Solar Ca l’Amet de 3.692,14 m2 563.345,72
1/167 Asfaltat de diversos carrers 23.177,10
EPIGRAF NÚM. 7 BENS MOBLES NO COMPRESOS 
EPIGRAF ANTERIORS 
7/486 Una Cadira Giratòria 208,40
7/487 Una Cadira Giratòria   208,40
7/488 Una Cadira Giratòria   208,40
7/489 Una Cadira Giratòria 208,40
7/490 Taula Gris 115,44
7/491 Buck Caixó més Arxivador 150,56
7/492 Buck Caixó mes Arxivador   150,56
7/493 Càmara digital Rimax 2 MP 196,01
7/494 Un ordinador Office  452,57
7/495 Un ordinador Adl Pentium IV 1.218,00
7/496 Un ordinador Amd 1300 481,40
7/497 Un impressora HP 3325 97,09
7/498 Un ordinador Celeron 2.0 598,56
7/499 Programa Padró d’Habitants Plus 1.111,51



7/500 Fons Bibliogràfic 2.109,71
7/501 Ordinador Prof. Pentium 657,72
7/502 Deu Cadires Centre de Dia 600,00
7/503 Carro Cameres Centre de Dia 319,00
7/504 Rentaplats 1.778,00
7/505 Una taula TV Centre de Dia 174,00
7/506 Una taula Centre de Dia 2.705,12
7/507 Vuit Taules Scenic 960,48
7/508 Estora  250,28
 
 
 
 Elements donats de baixa del patrimoni de l’Ajuntament, són els següents: 
 
1/119 Ca l’Amet segon tros expropiat 1.931.627,87
1/149 Ca l’Amet segon tros expropiat 120.200,42
1/166 Solar Ca l’Amet 3.692,14 m2 563.346,72
7/307 Impressora Canon 270,50
7/329 Impressora HP 400 196,60
7/330 Impressora HP 400 196,60
 
 

Donat que ha estat informada favorablement per la Comissió de Comptes i 
exposada el públic el BOIB 155 de dia 4 de novembre de 2004, pel termini de 15 
dies i  8 dies mes, no s’han presentat reparés ni observacions propos d’aprovar la 
mateixa. 
 
 És sotmet a votació la proposta i  és aprovada per unanimitat. 
 
 
            
 APROVACIÓ CONSORCI TURISME.- El senyor batle dóna lectura a la següent 
proposta: 
             
 
                                                   P R O P O S T A 
 
 
                Vista la resolució del Conseller de Turisme de dia 19 de novembre de 
2004, per la qual es concedeix a l’Ajuntament d’Esporles una subvenció de 
2.000.000 d’euros per el projecte “ Reformes Edificis Plaça d’Espanya “, i donat 
que en ella s’estableix el que el beneficiari haurà de constituir un Consorci amb la 
Conselleria de Turisme en el termini de tres mesos de la data de l’esmentada 
Resolució. Es per la qual cosa que propos el Ple de l’Ajuntament el següent 
acord: 
 

- Aprovar el conveni de col·laboració per a constituir un Consorci entre  la 
Conselleria de Turisme i l’Ajuntament. 

- Aprovar el Estatuts adjunts. 
- Facultar el Sr. Batle per signar el documents necessaris. 



Nombrar com vocals de l’esmentat Consorci per part de l’Ajuntament als Srs.: 
 
El Sr. Sebastià Coll digue que el vot del seu grup no seria favorable, ja que havia 
demanat el Sr. Batle copia de l’expedient i  se li havia entregat molt tard. 
El Sr. Batle digue que proposava per part de l’ajuntament, per formar part del 
Consorci un del PAS PSM i UN de PSOE. 
  El Sr. Sebastià Coll digue que el PSOE de moment no hi volia formar part. 
 Es proposen com vocals de l’esmentat Consorciels Srs. 
  Miguel Ensenyat i Sr. Gabriel Coll Barcelo. 
  El Sr. Batle digue que el grup PSOE estava convidat a les reunions del Consorci. 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat: 
 

- Nou (9) vots a favor  PP, quatre (4) del PAS PSM i un (1) UM. 
-  dos (2) vots en contra del PSOE 

 
 
 REGLAMENT INSTAL·LACIONS ESPORTIVES.- El senyor regidor Jaume Capel 
Rotger, dóna lectura a la següent proposta: 
 
 
                                              P R O P O S T A 
 
 

Vista la necessitat de regular la utilització de les instal·lacions esportives propietat 
de l’Ajuntament per la present venc a proposar el ple el següent acord: 
 
 Aprovar el Reglament General de les Instal·lacions Esportives Municipals. 
El Sr. Sebastià Coll digue que hi votarien a favor, però demanava que el coordinador 
esportiu fes un seguiment de l’ús de les instal·lacions per tal d’aconseguir evitar els 
enfrontaments amb els club esportius. 
 El Sr. Miguel Ensenyat demanar d’afeixir per tots els articles on es descriuen les 
insta.lacions “....i el pavelló de Son Quint.   
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat: 
 
 
 
 PADRÓ D’HABITANTS.- El senyor batle dóna lectura a la següent proposta: 
 
REVISIO DEL PADRÓ MUNICIPAL D’HABITANTS a 1 GENER DE 2004 
 
Atès que una vegada finalitzat el procediment per a l’obtenció de la proposta de xifres 
oficial de  població, que s’estableix a la Resolució de 16 de desembre de 2003, el INE 
ens ha comunicat que la xifra de població final al nostre municipi, que es sotmetrà al 
Govern per a l’aprovació del Reial Decret pel qual es declaren oficials les xifres de 
població a 1 de gener de 2004, és la de 4.363 habitants. 
 
Per tot això es proposa: Aprova la revisió anual del Padró Municipal d’Habitants a 1 de 
gener de 2004 amb 4.363 habitants. 
 
 És sotmet a votació la proposta i es aprovada per unanimitat. 



 
 
 CONVENI IBAEN.- El senyor batle dóna lectura a la següent : 
 
                                               P R O P O S T A 
 
 
   Vist L’escrit del l’Institut Balear de l’aigua i l’energia, remitint aquest Ajuntament 
l’acord de formalització d’un conveni de col.laboració per al finançament del 
projecte de millora de la xarxa d’abastiment d’aigua al municipi, pel present venc 
a proposar el ple el següent acord: 
    
 - Aprovar el següent  
 

CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE L’IBAEN I L’AJUNTAMENT 
D’ESPORLES, PER A LA MILLORA DE LA XARXA D’ABASTIMENT D’AIGUA 

A E SPORLES. 
 
A ……………., dia ………….. de 2004 
 
REUNITS 
 
 
D’una part, l’Hble. Sr. Jaume Font i Barceló, Conseller de Medi Ambient del 
Govern de les Illes Balears, actuant en qualitat de President de l’Institut Balear de 
l’Aigua i l’Energia (IBAEN), facultat per a la signatura del present conveni en virtut 
de les funcions que li són pròpies d’acord amb l’establert a la versió consolidada 
del Decret 58/1998, de 29 de maig de , pel que s’estableix el règim jurídic de 
l’IBAEN. 
 
De l’altra l’Il·lm. Sr.Jaume Pou Reynes, Batle de l’Ajuntament d’Esporles, actuant 
en nom i representació d’aquesta institució, facultat expressament per a la 
signatura d’aquest conveni en virtut de l’acord del plenari d’aquesta corporació de 
dia ……….de 2004. 
 
Ambdues parts, en la representació amb la que intervenen, es reconeixen 
recíprocament la capacitat legal necessària per a la signatura d’aquest conveni, i 
per això, 
 
MANIFESTEN 
 
I.- Que les conduccions que proveeixen d’aigua la població d’Esporles es mostren 
insuficients per a transportar el cabal d’aigua requerit en moments punta de 
demanda. És per això que la seva millora s’ha convertit en una de les principals 
prioritats de l’equip de govern de l’Ajuntament d’Esporles. 
 
Així mateix i atès que la naturalesa del projecte s’enquadra entre les 
competències atribuïdes a l’Institut Balear de l’Aigua i l’Energia (IBAEN), empresa 
pública adscrita a la Conselleria de Medi Ambient, relatives a la promoció, 



explotació i distribució d’aigua pel proveïment de poblacions, aquest Institut també 
assumeix el compliment de tals objectius. 
 
II.- Que les obres a realitzar no suposaran cap risc per l’entorn mediambiental de 
la zona i, en canvi, garantiran un bon servei d’abastament d’aigua a la població 
afectada en els moments de major demanda. 
 
III.- Que, d’una altra banda, l’art. 78.1 de la Llei 3/2003, de 26 de març, de règim 
jurídic de l’administració de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears  preveu 
que l’Administració de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears pot subscriure 
conveni de col·laboració amb altres administracions públiques en l’àmbit de les 
seves competències, i d’altra, la possibilitat de subscriure convenis o acords de 
cooperació per part dels ajuntaments amb la resta d’administracions públiques 
per a l’assoliment de finalitats comunes d’interès públic, es preveu expressament 
a l’art. 5 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril de Bases de Règim Local. 
 
IV.- Que, s’ha pogut constatar que l’Ajuntament d’Esporles i l’IBAEN 
comparteixen uns interessos i objectius comuns per tot l’exposat, raó per la qual 
ambdues parts atorguen el present conveni amb subjecció a les següents: 
 
CLÀUSULES 
 
Primera.- Objecte. Constitueix l’objecte d’aquest Conveni fixar els termes de la 
col·laboració d’ambdues institucions per a l’execució del projecte de millora de la 
xarxa d’abastiment d’aigua a Esporles. 
 
Segona.- Durada i vigència. El present conveni de col·laboració tindrà una 
vigència d’un any comptador des de la seva signatura, prorrogable a petició de 
les parts. 
 
Tercera.- Finançament. Amb la intenció d’assolir l’esmentat objecte, l’IBAEN  
prestarà ajuda financera a l’Ajuntament d’Esporles per a l’execució del projecte de 
millora de la xarxa d’abastiment d’aigua a Esporles 
 
Quarta.- Obligacions de l’IBAEN. L’IBAEN aportarà el 75% del cost, amb una 
aportació màxima de 67.500,00 euros, a càrrec de la corresponent partida 
pressupostaria de l’any 2005, i la direcció tècnica de les obres. 
 
Cinquena.- Obligacions de l’Ajuntament d’Esporles. Per la seva banda, 
l’ajuntament aportarà el 25% restant, 22.500,00 euros, a càrrec de la 
corresponent partida pressupostària de l’any 2005, i s’encarregarà de dur a terme 
la licitació de les obres. 
 
Sisena.- Modificació del conveni. Les parts podran modificar el present conveni 
per mutu acord, comunicant-ho per escrit a les altres  parts amb antelació mínima 
de quinze dies. 
 
Setena.- Causes d’extinció. El present conveni es podrà extingir prèvia 
denúncia d’una de les parts amb una antelació mínima d’un mes, per mutu acord 



de les parts, o per resolució a petició d’una de les parts en el supòsit 
d’incompliment d’una altra de les parts respecte a les obligacions pactades. 
 
Vuitena.- Comissió de seguiment. En un termini de tres mesos des de la 
signatura del conveni es constituirà la comissió de seguiment, formada per un 
representant de l’IBAEN i un de l’Ajuntament d’Esporles. Les funcions d’aquesta 
comissió seran: 
 

- Resolució de conflictes que es puguin plantejar entre les parts, en 
quant a l’aplicació de conveni. 

- Interpretació del conveni. 
- Gestió i solució de conflictes es cas d’extinció o resolució de conveni. 
- Control i seguiment del pla financer que s’acordi segons la clàusula 

tercera. 
Novena.- Naturalesa del conveni. Aquest conveni té la naturalesa que es preveu 
a l’article 3.1 c) del Text Refós de la Llei de contractes de les Administracions 
Públiques, aprovat pel RDL 2/2000, de 16 de juny, i resta fora d’aplicació de 
l’esmentada llei. L’ordre jurisdiccional contenciós administratiu serà el competent 
per resoldre les qüestions litigiosos que puguin succeir com a conseqüència de la 
interpretació i execució del present conveni. 
 
En prova de conformitat, signen el present conveni per duplicat, en el lloc i data 
assenyalats a l’encapçalament. 
 
El President de l’IBAEN   El Batle d’Esporles 
 
Jaume Font i Barceló   Jaume Pou Reynes 
 

- Autoritzar el Sr. Batle per signar el documents necessaris. 
El Sr. Sebastià Coll digue que el seu grup votaria a favor per què aquest acord a 
era conseqüència d’una moció que havien presentat, però la solució que ells 
proposaven era molt més senzilla i haguera pogut esta llesta més aviat. En 
definitiva que s’havia fet d’una manera molt diferent a l’esperit de la proposta i 
això havia provocat un retràs considerable.  
  El Sr. Batle digue que només s’havia millorat el projecte. 
 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 
 
 MOCIÓ PSOE.- El senyor Sebatian Coll Jaume dóna lectura a la següent 
proposta: 
 
MOCIO SOBRE LA PARTICIPACIÓ AL REFERÈNDUM DE LA CONSTITUCIÓ 
EUROPEA 
 
 
Defensam la Constitució Europea des de la convicció, no tan sols perquè ens 
pugui ésser útil a les nostres vides, sinó perquè també ni el nostre model ni els 
nostres valors seran, ni podran ésser, si no és dins del marc de la Unió 
Europea i des de la Unió Europea. 



 
En el temps que ens ha tocat viure, cap dels grans reptes poden ésser afrontats, ni tan 
sols resolts, des del marc dels Estats-nació. Només des de la definició de  polítiques 
comunes i des de l’acord podem acumular la força necessària per enfrontar els 
desafiaments del segle XXI. 
 
L’aprovació de la constitució europea és un repte, és el marc imprescindible per caminar 
cap a un model de vida i cultura europea, en defensa i major garantia dels drets civils i 
socials dels ciutadans. 
 
La nova constitució europea reconeix el paper de les regions i de les ciutats en la 
construcció europea, consagra l’autonomia local i els principis de subsidiarietat i 
proporcionalitat, i atorga un paper actiu al Comitè de les regions, dipositant nous poders i 
també noves competències i responsabilitats als representants locals i regionals. 
 
Amb la constitució europea, la ciutadania europea té per primera vegada una carta comú 
de drets fonamentals, amb una economia de mercat supeditada al respecte dels valors 
socials. 
 
La constitució europea potencia la democràcia, i preveu que els ciutadans i les seves 
associacions representatives pugui mantenir una diàleg obert i transparent amb les 
institucions europees. La unió reconeix i promou el paper dels interlocutors socials. 
 
Una de les principals tasques que afronten les institucions i la societat en els propers 
mesos és que el referèndum de ratificació del proper 20 de febrer compti amb una 
elevada participació a les urnes. 
 
Volem ésser els primers ciutadans en ratificar aquesta  constitució peruqè som 
europeistes i uns dels principals impulsors de la idea de la Unió Europea,  perquè 
qüestions com la cohesió económica, social  i territorial, l’estatut de les regions 
ultraperifèriques queden també recollides al text. 
 
Perquè, en definitiva, Europa representa la major esperança democràtica i seguretat al 
món. 
Perquè Europa no vol ser una gran potència sinó un gran model de convivència per al 
món, adoptat una actitud més compromesa amb el futur de la humanitat. 
 
Per tot això, és summament important que el dia 20 de febrer anume a votar. Per això els 
representants dels ciutadans tenen una important missió: combatre el desconeixement 
des de la informació, ja que això suposarà combatre l’abstenció, i divulgar el coneixement 
del text europeu, incentivant d’aquesta manera la participació en la consulta. 
 
És per tot això que el grup municipal socialista presenta pel seu debat al ple la següent 
moció: 
 

1. El ple de l’Ajuntament d'Esporles convida els a tots els ciutadans i ciutadanes 
del municipi a participar activament en el referèndum sobre la constitució 
europea del proper 20 de febrer de 2005. 

2. El ple de l’Ajuntament d'Esporles acorda que s’iniciarà una campanya 
municipal de divulgació. 



3. El ple de l’Ajuntament d'Esporles insta les institucions autonòmiques i demés 
Ajuntaments de Mallorca a implicar-se en la divulgació de la Constitució 
Europea, fomentat així la participació al referèndum del proper dia 20 de 
febrer de 2005. 

El Sr. Miguel Ensenyat digue: que entenia que la Moció presentada per PSIB-PSOE es 
posicionava clarament a favor de vot positiu a l’esmentat referèndum i que tot i que el seu 
grup estava d’acord en formentar-hi la  participació, no estava d’acord amb la formulació 
de la Moció ja que al respecte el seu Grup demanaria el vot negatiu pels següents 
motius: 
  1.- El tractat no reconeix els drets nacionals sense estat, no recull el dret a 
l’autodeterminació i no preveu l’anomenada ampliació interna de la UE. 
   2.- Es renuncia a la possibilitat d’una política social comuna per a tota la UE, per tant, 
seguiran les desigualtats de pressupostos, serveis, protecció social i salaris entre els 
habitants dels estats. 
   3.- No es reconeix el fet insular tant fonamentalment per ales Illes Balears. Ni tan sols hi 
ha cap mena de declaració d’intencions per tal de regular algun tractament específic per 
als territoris insulars de la UE. 
   4.- La nostre llengua no figura al tractat que votarem, No és una llengua oficial, malgrat 
que s’aprovi el memoràndum de l’estat espanyol (molt posteriorment, i ja veurem...), no 
demana la plena oficialitat del català que restarà com una llengua de segona amb menys 
drets que el castellà i que altres llengües europees de molt menys demogràfic i social. 
   5.- No garanteix la participació de les regions i nacions sense estat en les institucions 
europees. El grau de participació en l’àmbit comunitari dependrà de la voluntat de cada 
estat membre. El principi de subsidieritat es concreta en l’àmbit estatal. 
   6.- Es consagra, amb totes les conseqüències, l’Europa dels estats i s’esvaeix el somni 
de construir na Europa dels pobles. 
   7.- El tractat respon més a una perspectiva neoliberal que desenvolupa els continguts 
d’una economia lliure de mercat que  no pas a una perspectiva socialment progressista 
que porti a terme una economia social de mercat. 
   Des de les Illes Balears volem més “ Europa”, volem una autentica Constitució europea 
que empari la diversitat i el pluralisme dels pobles europeus, que creï un veritable ens 
polític que depassi els estats i que asseguri vincles directes de legitimitat amb la 
ciutadania. Volem una constitució que ens reconegui com a poble, amb dret a un estat 
propi, que reguli mecanismes de compensació al problema de la insalubritat, que 
promogui polítiques socials, que ens garanteixi la nostre veu directe a Europa i en la 
nostre llengua. 
  El Sr. Miguel Bernat diu que el seu vot es favorable a la proposta presentada, però que li 
agradaria eliminar alguns paràgrafs de l’exposició, ja que tenia ben clar que una institució 
no s’havia de posicionar  pel si o no i de la lectura de l’esmentada exposició es dona 
entendre molt el vot afirmatiu, i que l’intenció del seu grup  com ha dit, era fomentar la 
participació.  
  El Sr. Sebastià Coll digue que la proposta era clara fomentar la participació. 
  El Sr. Miguel Bernat digue que de la lectura de l’exposició no s’entenia així. 
  El Sr. Batle digue que si era possible retirar alguns paràgrafs de l’exposició el manco els 
que indueixen a pensar amb el posicionament  creia que seria millor. 
El Sr. Miguel Ensenyat digue que si es retirava l’exposició el seu grup Tambè hi votaria a 
favor. 
   El Batle demanar si la retirava. 
 
  El Sr. Sebastià Coll digue que no el retirava. 



 
 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat: 
 

- Set (7) vots a favor, dos (2) PSOE, quatre (4) PP i un (1) UM. 
- Quatre (4) en contra del PAS.PSM . 

  
 
 
 
 MOCIÓ PSOE.- El senyor Sebastian Coll Jaume dóna lectura a la següent moció. 
 
 
En relació a la darrera renovació del paviment de la carretera que atravessa el poble, el 
Grup Municipal Socialista a aquest Ajuntament, vol 
 
EXPOSAR 
 
a) Que s’ha col·locat una cap d’asfalt sense rebaixar el nivell d’abans. Per tal de que no 

es notas i que en alguns trams l’asfalt superas el nivel de l’acera, la cap no arriba a 
ran d’acera, quedant una siquia  que ja ha provocat més de dues caigudes i torçades 
de turmell. 

b) Que s’han pintat tres passos de vianants sense fer cap estudi seriós de la seva 
ubicació i sobretot sense adaptar les aceres als esmentats passos, a més de falta la 
il·luminació adequada. 

c) Que a l’única tram de la carretera on es tolera l’aparcament de vehicles, s’ha pintat un 
linea continua que obliga a tots els conductors a infringir el codi de circulació. 

d) Finalment s’han col·locat unes bandes transversal de formigó exageradamemt 
agressives, les quals, a part de provocar la indignació dels conductors i la dels 
veïnats que no deuen poder dormir del renou, creim que no treuen cap enlloc, ben al 
contrari poden ser motiu de qualque altre infracció o fins i tot d’accident. 

 
 En relació al comportament dels conductors hem observat el següent: 
 

1. La majoria de conductors, si bé redueixen la velocitat al passar per aquests 
impediments, al surtir d’ells acceleren més si cal per a recuperar la velocitat. 

2. Molts de conductors, per a esquivar la meitat de cops, passen amb una roda 
per al centre de la calçada, sobretot motos i bicicletes. 

3. Alguns conductors, per a esquivar el 80% dels cops, passen per al sentit 
contrari de la calçada. 

 
 En relació a la situació de tals impediments, no hi trobam explicació dels que hi ha 
a l’altura del pont de fusta, ja que si hi són per la sortida de nins del col·legi; quina 
explicació té que només n’hi hagi en un sentit?,… tampoc deuen ser per evitar colisions 
amb els vehicles que en altre temps sortien del pont perque ha fa temps que el pont 
només es d’entrada. En qualsevol cas consideram que aquests tipus de mesures són 
injustes de cara als conductors que respecten els límits de velocitat i que així i tot han de 
soportar els sotracs cada dia. 
 



Per tant, donat que tot el que acabam d’exposar afecta a la majoria d’esporlerins, el Grup 
Municipal Socialista presenta al Ple d’aquest ajuntament la següent  
 
PROPOSTA 
 
1er.- Instam al Sr. Batle a dirigir-se al responsable o responsables polítics de la obra per 
tal de que posin remei a tot el que, segons el nostre criteri, s’ha fet malament i que hem 
detallat a l’anterior exposició. 
 
2on.- Abans d’aplicar les mesures de rectificació, donar-les a conèixer amb detall al Ple 
pel seu debat i aprovació si cal. 
 El Sr. Miguel Bernat digue que havia fet les gestions oportunes amb el Consell Insular de 
Mallorca, responsable de la carretera, i els tècnics havien respost que el pas dels 
vianants era bo de resoldre, i ja estava previs de fer-ho. Respecte de les voravies ja 
pareixia més difícil ja que donar una solució distinta a l’actual portava complicacions, que 
intentarien resoldre i a dia d’avui restem a l’espera de les solucions que puguin aportar 
els tècnics. I que com el seu grup estava d’acord amb la proposta si afeixiria. 
 El Sr. Gabriel Coll digue que el seu vot era a favor si era per millorà la carretera, però el 
que no podia fer el Consell Insular era ensenyar a conduir els conductors, ara si l’asfalt 
estava malament s’ha d’arreglar 
 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat  
 
 BAIXES.- El Sr. Batle demana de tractar per urgència el tema. 
  Sotmès a votació l’urgencia es aprovada per unanimitat 
El senyor Gabriel Coll dóna lectura a la següent proposta: 
 

PROPOSTA DEVOLUCIÓ IMPORT REBUTS 
 
Examinada la documentació que acompanya als rebuts que es detallen a continuació, es 
proposa la devolució del imports assenyalats. 
Referència   Contribuent      Padró/impost     Import  Motiu devolució  
----------  ---------------  ---------------  ------  ------------------------- 
 
5666/03   Oliver Xamena J.      AIGUA          229,50   Fuita 
 542/04   Canals Climent G.     IVTM            12,78   Baixa 20-09-04 
15205/04  Mauro Escandell V.    IMP. CONST.     42,64   Renuncia       
4Tr/00 a 
3Tr/03    Rosselló Coll Fca.    Aigua          127,65   Errada tipus comptador 

 
 És sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat. 
 
PRECS I PREGUNTES 
 
El Sr. Miguel Ensenyat demanar quin era l’estat d’execució dels següents assumptes, 
aprovats o demanats durant els plens de l’any 2004: 
 



 Moció presentada al mes de gener sobre les adjudicacions de les Barres de Bar 
en les festes organitzades  per l’Ajuntament, moció aprovada amb els vots favorables del 
Partit Popular; UM i del GM PSIB PSOE i els contraris del GM PAS-PSM. La Moció diu  
“Que la secretaria elabori una normativa de barres de bars la passi a les diferents 
agrupacions i dur-la al Ple per a la seva aprovació. No s’ha duit a aprovació a cap ple tot i 
que la normativa està realitzada. 

 
L’agrupació socialista d’Esporles al ple del mes de gener demanà al batle que 

“amb motiu del XXV aniversari dels Ajuntaments democràtics es possassin a l’Ajuntament 
fotografies de tots els batles. El batle digué si. 

En diferents plens, el GM PAS-PSM ha sol·licitat el cost total de les obres del 
carrer del porrentó de Ca l’amet i l’aportació que n’ha fet al respecte, de l’Ajuntament. 

 
La Moció de tonatge camions, aprovada amb els vots a favor del GM PSIB-PSOE 

i PAS.PSM s’indicava: 
 
Que l’Ajuntament elabori un informe, redactat per un tècnic competent, on es 

valorin els desperfectes ocasionats als carrers Vilanova, ca n’Arboç i Cotoner, per tal de 
reclamar a les empreses responsables la reposició dels mateixos. Això no s’ha fet mai. 

 
Que en el plaç de 2 mesos, l’Ajuntament redacti una nova normativa referent al 

tonatge dels camions atenent les característiques de les diferents zones i carrers 
d’Esporles previ informe redactat per tècnic competent. Hem sabut que s’ha estipulat un 
màxim de tonatge en 21 tones, però mai s’ens ha comunicat en base a quin informe 
s’havia fonamentat aquesta decisió. 

S’encomenà un estudi prospectiu al municipi d’Esporles a, que mai hem arribat a 
veure, entre altres coses aquest estudi havia de definir quin perfil professional feia falta a 
l’àrea de cultura i joventut, hi ha un equip de que està a punt de finalitzar el contracte i 
mai hem sabut les conclusions d’aquest estudi. 

 
Amb l’aprovació del projecte de l’IES (Institut d’Educació Secundària) s’acorda 

que  
Un cop adjudicades les obres procedir a les modificacions oportunes, això no s’ha 

fet mai. 
 
Per les voravies del passeig Joan Riutort i més concretament a les rampes dels 

minusvalids, demanava que es repica-se’n ja que com eren empleades per la gent major i 
llenegaven sovint. Això no s’ha fet mai. 

 
En referència a la proposta del PP del Camp de Futbol per a continuar les obres 

s’acordà  
Crear una comissió d’investigació, de la contractació efectuada, que estigui 

formada per un membre de cada grup que designi, i pugui ser totalment autònoma per 
reunir-se amb qualsevol empresa, o persones que hagin intervingut amb la contractació 

2.- Crear una comissió, pel seguiment de les obres formada per un regidor de 
cada grup polític. Aquestes comissions no s’han fet mai tot i que el GM PAS.PMS ho ha 
demanat en nombroses ocasions 

 
Respecte a la moció aprovada de realitzar un concurs d’idees per a l’entrada del 

poble, no s’havia fet res mai. 
 
Respecte a la regulació de trànsit rodalies del centre de dia i local d’activitats 

socioculturals no s’havia procedit segons la moció aprovada. 
 



Respecte a l’informe sol·licitat sobre les Ajudes a famílies monoparentals, aquest 
no ens havia arribat mai. 

Respecte al llistat de pel·lícules prohibides per al societat general d’autors que el 
grup municipal PAS-PSM havia demanat a cada ple, des de la prohibició de la projecció 
de la pel·lícula “la pelota vasca” el passat mes de juliol, el portaveu del GM PAS.PSM 
informa al batle que desistia i que ja no faria més aquesta pregunta, i obsequià al batle 
amb un exemplar de la pel·lícula “La Pelota Vasca”. 

 
 El Sr. Batle respongué que el panorama polític no era fàcil dificultava la feina de 

gestió de l’equip de govern, encara que si posi el màxim d’esforç. 
 
El Sr. Miquel Ensenyat digue que només demanava per qué no s’havien executat. 

Obsequiar al Sr. Batle amb un exemplar de la película “ La Pelota Vasca”. 
 
El Sr. Jordi Carrió demanar que es senyalitzessin els carrers afectats per la 

prohibició del tonatge amb la quantitat corresponent, per d’aquesta manera evitar mals 
intensos amb l’interpretació de la norma. 

Referent els desperfectes ocasionats en el decurs de les obres, digue que alguns 
d’ells no podien esperar a finalitzar les mateixes per ser arreglats, i per això que 
demanava que s’arreglessin. 

El Sr. Sebastià Coll demana com estava l’execució del carrer Vilanova. 
Així mateix demanar que havia passat amb el POS 2005, que havien rebut tan 

poc. 
El Sr. Batle digue que al Sr. Miquel Ensenyat havia fet un repàs els plenaris del 

2004, i  que ja li agradaria que de totes les ideés que es proposaven el menys se 
n’hagessin pogut realitzar el 40%, que ja es donaria per satisfet. Que com a feina 
d’oposició li pareixia molt correcte la seva actuació, però que el correcte seria implicar-se 
ja que d’aquesta manera es quan es fan els projectes. Que per exemple havia fet un 
munt de queixes pel coordinador esportiu, i el dia que se’l havia convocat per les proves 
no hi havia assistit, que per altre part tenia tot el dret de no assistir-hi, però li agradaria 
evitar la demagògia i que fes una oposició constructiva. 

Respecte de les fotografies del Batles democràtics, no hi havia partida 
pressupostaria, que esperava que pel 2005, es contemples el pressupost. 

Pel que feia el carreró digue que ho havia contestat a un plenari, que si es podia 
repassar els del 2003.  

Les comissions del Camp de futbol era veritat que s’havia aprovat i no s’havia fet, 
que miraria de donar-li solució. 

Respecta de l’entrada del poble, encara les obres no estaven finalitzades, 
desprès en parlarien. 

Llistat pel·lícula efectivament havia de tenir temps per cercar-ho. 
En relació el carrer de sa Vilanova, des de la presentació de la moció s’havia 

avisat els propietaris de la UA i aquests ja estaven desenvolupant-le, esperava que en un 
termini breu estigues finalitzat. 

Respecta del POS 2005 digué que era una qüestió del CIM, però que hi havia un 
plurianual i havia passat altres anys. 

 
El Sr. Miguel Bernat respongué respecta de les tones, i comentar les actuacions 

que s’havien dut a terme: S’havia fet un estudi i una reunió dels efectats, per paliar el 
tema. Però l’informe tècnic encara no s’havia pogut fer per manca de partida 
pressupostaria, que esperava que pel 2005, es soluciones el tema. 

Respecte del aparcaments del Centre de Dia, al carrer Cotoner, la Policia Local 
havia fet un estudi, canviant el sentit del pàrking, per aprofitar el màxim els aparcament a 
l’ora que els usuaris del Centre de Dia no tinguessin impediments per accedir-hi. Pel que 
feia el carrer Canonge Garau, precisava pintar les senyals damunt l’asfalt, però com 



s’havia d’asfaltar, esperaven acabar l’obra per pintar les esmentades senyals damunt 
l’asfalt. En definitiva el que es pretén és que el final hi hagin els llocs tal com vam quedar. 

Respecta del carrer Vilanova, s’havia tingut una reunió amb el arquitectes i el 
projecte restava pendent de subsanar deficiències. 

El Sr. Jordi carrió demanar que s’arreglessin  les senyals, per exemple possar el 
pont de fusta. 

El Sr. Miguel Bernat digue, que ho desconeixia, que feria les gestions oportunes, 
per solucionar el cas. 

Respecta de la senyalització del tonatge, entenia que si es podien posar les 
senyals, que s’havia d’estudiar com i comprovar la partida pressupostaria.  

   La Sra. Dolores Matas digue respecte de les barres de bar, que la comissió 
s’havia fet i la normativa d’alguna manera s’havia establerta. 

 
El Sr. Miquel Ensenyat volgué intervenir en un torn de replica, i el batle no li donà 

la paraula per entendre que les preguntes ja havien estat contestades, i que per la seva 
part era molt tolerant en el tema de precs i preguntes, ja que no s’havien de convertir en 
un segon ple. Al respecte Miquel Enseñat digué que no es donava per satisfet ni 
contestat, i que per tant demanaria la convocatòria d’un ple extraordinari per tal de que el 
batle informàs sobre tots aquestes aspectes. 

 
La Sra. Matas li recordar que la competència era del Batle i per tant no era lògic 

dur a Ple l’aprovació, si el Batle així ho decidia. I més concretament que s’havia fet un 
Plenari extraordinari per contestar. 

Respecta de la normativa per utilitzar la sala d’activitat del Centre de Dia, ja 
s’estava eleborant. 

 
Un  cop examinats els punts assenyalats a l'ordre del dia, essent les vint-i-dues 

hores, el Sr. Batle aixeca la sessió, i per fer-hi constar el que s'hi ha tractat, jo la 
Secretària en donc fe, i amb el seu Vist-i-Plau estenc la present Acta al lloc i la data 
assenyalats a l'encapçalament. 
 
 Esporles, 27  de gener de 2005. 
  El Batle,                 La Secretària, 

 


	Sr.  Gabriel Coll Barceló

